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رئیس بنیاد بیماری های خاص می گوید بیماران تالاسمی برای تهیه دارو نباید هزینه ای پرداخت کنند. فاطمه  هاشمی دراین باره گفت: »اگر بیماران خاص را 
افراد هموفیلی، تالاسمی و دیالیزی بدانیم، وضع نسبتا خوبی دارند، اما تالاسمی ها اخیرا برای تهیه دارو با مشکلاتی مواجه شده اند. تالاسمی ها نباید برای دارویی که 
می گیرند، هزینه پرداخت کنند و این یکی از مشکلاتی است که برای بیماران تالاسمی ایجاد شده است.«  به گزارش ایسنا  او ادامه داد: »در مورد بیماران دیالیزی نیز 
باید بگویم که هرچند این بیماران وضع نسبتا خوبی دارند، اما اخیرا با توجه به تحریم ها تهیه دستگاه دیالیز مقداری سخت شده است. خوشبختانه براساس اعلام 
وزارت بهداشت تلاش هایی برای خرید ۵۰۰ تا  هزار دستگاه دیالیز صورت گرفته، اما این دستگاه ها هنوز وارد کشور نشده که بخواهد توزیع شود. متاسفانه به دلیل 

بی توجهی به مباحث پیشگیرانه، تعداد بیماران دیالیزی رو به افزایش است و اکنون حدود ۳۲ هزار بیمار دیالیزی در کشور داریم.« 

 تالاسمی ها نباید 
 بابت دارو
 پول بپردازند
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اگر احسـاس خـواب به شـما 
امنـی  مـکان  در  داد  دسـت 
ماننـد پارکینگ هـای جاده ای 
و  کنیـد  متوقـف  را  خـودرو 
بزرگـراه  شـانه  در  توقـف  از 

کنیـد. خـودداری 

شهروند|  برخی متخصصــان محیط زیست پیش از 
این گفته بودند انتقال آب خزر به سمنان غیرکارشناسی 
اســت، اما این بار  رئیس جمهوری برای انجــام آن اعلام 
آمادگی کرده. تخریب جنگل هــای هیرکانی، دامن زدن 
به خشکســالی، از بین رفتن تنوع زیســتی و شــوری و 
خشــکیدن دریای خزر مواردی از تهدیداتی اســت که 
کارشناسان محیط زیست در مخالفت با اجرای این طرح 
عنوان کرده اند. با این که انتقال آب خزر به سمنان پیش 
از این هم  منتقدانی داشت و حتی سازمان متولی حفاظت 
محیط زیست کشــور هم با آن موافق نبود، اما حالا مورد 
حمایت  این سازمان است. عیسی کلانتری، رئیس سازمان 
محیط زیست که یکی از حامیان این طرح است تا به حال 
کمتر دربــاره دلایل موافقتش صحبت کــرده؛ او بهمن 
سال گذشته بود که در حاشــیه جلسه کارگروه آلودگی 
هوای تهران گفت با اصل طرح انتقال آب خزر به سمنان 
مخالفتی ندارد اما اجازه شیرین سازی آب دریا در شمال را 
نمی دهد. او آن زمان گفت که وزارت نیرو حق آبه این طرح 

را تخصیص داده است. 
 همچنیــن ایــرج حیدریــان، مدیرعامل شــرکت

 آب منطقه ای استان ســمنان در این باره اعلام کرد که 
تدوین و نهایی شدن سند توسعه آب استان سمنان عاملی 
شــد که طرح های انتقال بین حوزه ای آب در استان، از 
جمله انتقال آب دریای خزر توجیه پذیری داشته باشد. 
پیش از این نیز محمد رهبری، مجری طرح نمک زدایی و 
انتقال آب از دریای خزر به فلات مرکزی ایران گفته بود که 
طرح  انتقال آب به فلات مرکزی شدنی است و این طرح 
دارای بخش های ویژه ای است که مطالعات آن انجام شده 

و از نظر فنی و اجرایی کاملا قابل اجرا است.
در روزهای گذشــته حســن روحانی، در سفرش به 
سمنان، در جمع مردم از اجرای آن گفت  تا معلوم شود این 
بار اراده جدی تری پشت این کار وجود دارد و جنجال ها بار 

دیگر از سر گرفته شده است. 
 سیزده ســال پیش برای نخســتین بار ایــن طرح در 
کارگروه بررسی تامین آب اســتان سمنان تصویب و به 
دنبال آن  مصوبه هیأت دولت در  سال ۱۳۸۹ به وزارت نیرو 
ابلاغ شد و درنهایت 6 سال پیش، شرکت توسعه منابع آب 
 و نیروی ایران اجرای آن را به عهده گرفت. تا پیش از این 
سازمان حفاظت محیط زیست مقابل طرح  نمک زدایی و 

تصفیه ۲۰۰ میلیون مترمکعب آب انتقال آن برای مصرف 
شرب و صنعتی سمنان ایستاده بود، اما  عیسی کلانتری، 

رئیس کنونی سازمان، حرفی از مخالفت نزده است. 
در حالی کــه احیای دریاچــه ارومیه از ابتــدا یکی از 
مهمترین شــعارهای دولــت روحانی بــوده، علاوه بر 
نمایندگان  مجلس، کارشناسان محیط زیست هم نسبت 
به تکرار سرنوشــت این دریاچه برای دریای خزر هم ابراز 
نگرانی  کرده اند. منتقدان از ســویی تجربه های جهانی را 

هم مثال می زنند. تجربه هایی مثل انتقال آب دریاچه آرال 
 که روزگاری چهارمین دریاچه بزرگ جهان بود، اما حالا از 
صفحه  زمین پاک شده  است، چراکه به دلیل  سیاست های 
غلط شــوروی ســابق در انحراف آب ها به سوی سدها و 
کشاورزی و کمبود بارش در دهه های اخیر،  به طور کلی 

خشک شد؛ اتفاقی که امروز دریای خزر را تهدید می کند. 
اردیبهشــت ماه دو ســال پیش ۳۰ اســتاد برجسته 
محیط زیســتی کشــور در مخالفت با انتقال آب دریای 
خزر در  نامه ای نوشــته بودنــد:   »این طــرح، هم فاقد 
توجیه اقتصــادی و هم فاقد ارزیابــی جامع تخصصی و 

محیط زیستی  است.« 
درســت دو ســال پیش رئیس جمهوری بار دیگر در 
سفر به سمنان وعده انتقال آب داده و گفته بود که »این 
 اســتان برای صنعت، کشــاورزی و مصارف دیگر به آب 
نیازمند است و قرار است این طرح به صورت حساب شده 
 بررســی و عملیاتی شــود.« روحانی تاکید کرده بود که 
انتقال آب دریای خزر به اســتان سمنان مستلزم رعایت 
 مسائل زیست محیطی اســت و »می توان آب را از دریای 
خزر به ســمنان منتقل کرد و در عین حال همه مسائل 
 محیط زیستی را مدنظر قرار داد، تا مشکلی به وجود نیاید .  «

در این باره عده ای از متخصصان مــی گویند به جای 
صرف بودجه عظیم ۸ هزار میلیاردی، می توان طبق توان 
منطقه قدم  برداشت و نیازی به تغییر در اکولوژی منطقه 
دیگر نیست، چراکه با بررسی نیاز و توانایی سمنان که با 
مصرف  بهینه به انتقال آب نیازی ندارد، این هزینه می تواند 

درد دیگری از کشور را درمان کند . 
نمایندگان مجلس در دو طیف

این جملات روحانی بود: »امروز از نظر دولت مشکلات 
انتقال آب از شــمال ایران به استان سمنان برطرف  شده 
و کارهای مطالعاتی مربوطه نیز انجام شــده است. از فردا 
صبح اگر ســرمایه داری بخواهد برای انتقال  آب از شمال 
به مرکزیت کشور ازجمله ســمنان اقدام کند، دولت این 
آمادگی را دارد تا امکانــات لازم را در  اختیار او قرار دهد.« 
این سخنان طرفداران و مخالفانی داشت. مثل علی ادیانی، 
نماینده مردم قائمشهر که ظهر شنبه با بیان این که انتقال 
آب دریاچه خزر  عوارض سیاسی، اجتماعی و طبیعی دارد، 
گفت:   » دریاچه و  آب خزر یک سرمایه ملی و بین المللی 

است .  « 
روز شنبه ولی الله نانواکناری، نماینده بابلسر و فریدونکنار 
در مجلس هم با اشاره به مخاطره آمیزبودن انتقال  آب خزر 
به سمنان و نیاز بیشــتر مازندران به آب نسبت به استان 
ســمنان خطاب به رئیس جمهوری گفت:   »انتظار داریم 
نظرات کارشناســان محیط زیســت، وزارت نیرو و سایر 
متخصصانی که پیشتر به بررســی و تحلیل  این موضوع 
پرداخته اند، مورد توجه قرار گیرد.   « از ســوی دیگر قرار 
است نمایندگان طی تذکر کتبی و طرح  سوالات از وزیر 
نیرو درخواست  کنند دلایل مطرح شدن چنین طرحی را 
توضیح دهد؛ مطلبی که سال  گذشته در دستور کار قرار 

گرفت و مجلس آن را رد کرد.  
کدام استان اولویت دارد؟

صحبت از اجرای این طرح درحالی اســت که به گفته 
تورج فتحی کارشــناس منابع آب، ســمنان در مقایسه 
با دیگر استان  ها، در اولویت آبرسانی قرار ندارد: »از میان 
استان هایی که در دامنه های جنوبی رشته کوه البرز قرار 
گرفته  اند؛ از زنجان در غرب تا قزوین، البرز، تهران، سمنان 
و خراسانی رضوی، اگر اینها را از نظر وضع منابع آبی، تعادل 
بین  منابع مصارف، برخــورداری از منابع آب زیرزمینی و 
ســطحی، میزان مصرف در بخش های کشاورزی، شرب 
و  صنعت و همین طور ترکیب جمعیتی مقایســه کنیم، 

سمنان به طور قطع اولویت آخر برای انتقال آب است.« 
کدام استان اولویت دارد؟ فتحی می گوید: »اگر واقعا به 
نقطه ای برسیم که ناچار هستیم حتی به اندازه یک  میلیون 
مترمکعب آب از دریای خزر بــه دامنه های جنوبی البرز 
منتقل کنیم، به طور قطع استان ســمنان از  شهرستان 
ایوانکی تا شاهرود در شرق اولویت آخر را خواهد داشت؛ 
چراکه این استان از نظر کشــاورزی  پتانسیل بالایی در 
مقایسه با اســتان هایی که نام برده شــد، ندارد و از نظر 
میزان جمعیت و مصرف منابع آبی  هم در اولویت نیست. 
از اینها گذشته، اگر بخواهیم به وسیله انتقال آب بحران 
منابع آبی دامنه های جنوبی  البــرز را حل کنیم، به طور 
قطع خراســان رضوی و تهران در اولویــت خواهند بود؛ 
تهران به دلیل جمعیت بالا،  بحران فرونشست دشت ها و 
پایتخت  بودن و خراسان رضوی به این دلیل که از آب های 
ســطحی برخوردار  نیســتند و بیلان منابع آبی شان در 
۲۰ سال گذشته به طور پیوسته منفی بوده است. بسیاری 
از دشت های  خراسان رضوی از دشت سبزوار تا مشهد یا 
دچار فرونشســت شده اند یا سال هاســت آب باکیفیت 
مناســب برای  شرب و کشاورزی نداشــته اند. بنابراین از 
نظر بحران وضع بدتری از ســمنان دارد.«  از طرف دیگر 
فتحی معتقد است؛ اگر بناســت طبق قوانین و مقررات 
و با لحاظ کردن شــرایط قانونی بخواهیم  چشم انداز این 
پروژه را ارزیابی کنیم، درحال حاضر نیازی به اجرا ندارد: 
»با توجه به این که مطالعات ارزیابی  اثرات آن انجام نشده 

و گزینه های مختلف نحوه تأمین آب مطالعه نشده است. 
این درحالی اســت که اگر در  استان ســمنان پروژه های 
پخش ســیلاب، آبخوان داری، تغذیه مصنوعی آب های 
زیرزمینی و مدیریت  اصولی منابع آب را اجرا کنیم، قطعا 
این استان با هیچ مشکل آبی مواجه نخواهد بود، اما اگر قرار 
است مصرف  آب را برای ۱۰۰ سال آینده بخواهیم ببینیم، 
نمی دانم کدام استان در کشــور چنین پروژه ای برایش 

پیش بینی شده که بخواهیم برای سمنان چنین کنیم.« 
سرنوشت خزر چه خواهد شد؟

هادی کیادلیری، عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم و 
تحقیقات و رئیس  انجمن جنگلبانی ایران که در دوره های 
 قبلی طرح مســأله انتقال آب دریای خزر در جلســات 
ارزیابی طرح حضور داشته، به »شهروند« می گوید: » ما 
علاوه بر بحران های  طبیعی که هر روز با آن دست وپنجه 
نرم می کنیم، بحران های مدیریتی هم داریم.«  براساس 
گزارش ارزیابی که از سوی اداره آب استان مازندران پیش 
از این انجام شــده بود، این طرح 64 هکتار  از جنگل های 
مازندران را هم تخریب می کند. این متخصص جنگلداری 
با اشاره به این که کشورهای توسعه  یافته برای اجرای چنین 
طرح هایی، آثــار بلندمدت آن را هم بررســی می کنند، 
ادامه می دهد: »اجرای  چنین طرحی مســأله کوچکی 
نیســت. از بین رفتن 64  هکتار از جنگل های هیرکانی 
تنها یکی از مســائلی اســت که در پی انتقال آب پیش 
خواهد آمد. جنگل های  هیرکانی در طول این سالیان به 
قدر کافی با طرح های توسعه ای از بین رفته و با گذشتن 
مسیر انتقال آب از  خزر به سمنان، باز هم تکه تکه خواهد 
شد؛ این بزرگترین عامل ازبین رفتن زیستگاه هاست.  با 
 این روند  ثبت جهانــی جنگل های هیرکانی هم به خطر 

خواهد افتاد.« 

 سازمان محیط زیست با طرح انتقال آب خزر به سمنان موافقت
 و رئیس جمهوری برای اجرای آن اعلام آمادگی کرده است  

سمنان بالاخره سیراب می شود؟
  احمد همتی،  نماینده سمنان در گفت و گو با »شهروند« : طرح انتقال آب دریای خزر، طرحی است که بحث های محیط زیستی  و 

قانونی اش را طی کرده و با تصمیم حاکمیت اجرا خواهد شد
   فتحی، کارشناس منابع آب در گفت و گو با »شهروند«: اگر واقعا به نقطه ای برسیم که ناچار باشیم حتی به اندازه یک میلیون 

متر مکعب آب از دریای خزر به دامنه های جنوبی البرز منتقل کنیم،خراسان رضوی و تهران در اولویت خواهند بود

طرح انتقال آب دریاچه خزر به سمنان، در زمان ریاست معصومه ابتکار بر سازمان 
محیط زیست بررسی شد و درنهایت مورد تأیید قرار نگرفت. همان موقع دفتر 
ارزیابی سازمان محیط زیست اعلام کرد که ضررهای اجرای این طرح بیشتر 
از سودهای احتمالی آن است. زمانی که عیســی کلانتری، به عنوان رئیس 
این سازمان انتخاب شد، در همان هفته اول، به استاندار سمنان نامه نوشت 

و موافقتش را با اجرای این طرح اعلام کرد و گفت که اجرای آن هیچ اشــکالی 
ندارد، درحالی  که این طرح از نظر علمی به هیچ وجه، توجیه پذیر نیست. با اجرای 

این طرح، 500 میلیون مترمکعب آب از دریاچه خزر کشیده می شود و روانه سمنان می شود، 
درحالی  که استاندار سمنان در دولت آقای احمدی نژاد اعلام کرده بود که اگر جلوی پرتی 
آب در کشاورزی را بگیریم، حدود 500 میلیون مترمکعب آب صرفه جویی می شود و نیازی 
به انتقال این آب نیست. متاسفانه تفکری وجود دارد مبنی بر این که طرح انتقال آب از دریاچه 
خزر به سمنان اجرا شود و کسی نباید در برابر آن قد علم کند. پیش از این، طرح های انتقال 
آب در اصفهان و یزد هم اجرا و بشدت آن اســتان ها را تحت تأثیر قرار داده اند، به طوری که 
شرایط شان نسبت به قبل، بهتر که نشد، بدتر هم شد. حالا مردم یزد از نظر پدافند غیرعامل 

بشــدت دچار بحران شــده و حیات مردمش به لوله منتقل کننده آب وابسته شده 
است، درحالی  که اهالی یزد مردمی اند که به قناعت عادت دارند و اتفاقی که در 
استان رخ داد، منجر شــد تا راندمان مصرف آب این استان، پایین بماند و حالا 
رتبه 27 را در کشــور به نام خود ثبت کند. رتبه 27 یعنی تنها چهار استان در 
کشور، شرایط آب بدتری نسبت به یزد دارند. در استان اصفهان هم همین اتفاق 
افتاد و با این که طرح انتقال یک و دو و ســه کوهرنگ در این اســتان اجرا شد اما 
استان دچار بحران های جدی شد. مسئولان باید بدانند که به جای اجرای طرح انتقال 
آب از خزر به سمنان، کسب وکارهای سبز را در این استان ایجاد کنند و به سمتی بروند که 
وابستگی معیشتی به منابع آب کاهش پیدا کند، ما نباید همان بلایی که بر سر یزد آمد، بر سر 
سمنان هم بیاوریم. استان سمنان یکی از کم جمعیت ترین استان های کشور است که اگر 
نیروی یدی به دلیل انتقال آب واردش شود، مشکلات زیادی ایجاد می کند. سمنان بشدت 
ظرفیت توسعه اکوبوم گردی و اکوسافاری و... را دارد. باید کسب وکارهایی در این استان ایجاد 
شود که منجر به تولید درآمد پایدار شود. اتفاقی که قرار است بیفتد، خدمت به مردم استان 

سمنان نیست.

طرح انتقال آب به سمنان، خدمت به اهالی آن نیست
| محمد درویش |   عضو هیأت علمی موسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع| 

 انتقال آب خزر به سمنان علمی است
 و به اشتغال استان کمک می کند

احمدهمتی-نماینده
ســمنان|طرح انتقال آب 
دریای خزر به ســمنان یکی 
از طرح هایــی اســت که از 
سال های بسیار دور در مورد 
آن بحث شده اســت و حالا 
با مطرح شــدن دوبــاره آن 
متاسفانه گروهی اطلاعات اشتباه می دهند. افرادی که 
در این زمینه اظهارنظر می کننــد، اطلاعات کمی دارند 
که هم در زمینه ویژگی های دریای خزر، هم قوانین آب 
و هم در مورد روندی که در این زمینه طی شده و بیشتر 
برخوردشان سلیقه ای است تا کارشناسی. این طرح بعد 
از سال ها مطالعه توانســته از محیط زیست مجوز بگیرد 
و از طــرف وزارتخانه های مرتبط هم مجــوز موردنیاز را 
کسب کرده؛ البته این درحالی است که ردیف بودجه ای 
هم برای  ســال 98 برای این طرح درنظر گرفته شــده 
اســت. یکی از نکاتی که کمتر مورد توجه قرار می گیرد، 
این است که بحث آب در قانون اساسی بحثی حاکمیتی 
اســت و تصمیم گیری در مورد آن به عهده یک شهر یا 
یک استان خاص نیســت. البته در اصول قانون به توزیع 
عادلانه آب و انتقال آن اشاره شده است. طرح انتقال آب 
دریای خزر، طرحی است که بحث های محیط زیستی  و 
قانونی اش را طی کرده و با تصمیم حاکمیت اجرا خواهد 
شد. بحث بعدی که منتقدان به آن اشاره می کنند، خود 
دریای خزر است و به نظر می رسد این گروه با ویژگی های 
دریای خزر آشنایی ندارند؛ دریای خزر 80درصد منابع 
خود را از یک منبع تأمین می کند و 20درصد باقیمانده 
آن از ســایر رودها تأمین می شود و حجم مشخص شده 
برای سمنان درمقابل آن بسیار ناچیز است. یکی دیگر از 
ویژگی های این دریا این است که به دریای سیاه راه دارد و 
در کمیسیون دریای خزر که امضا شد، یک بند به همین 
مسأله اختصاص داشت. یکی از مسائل در مورد دریای خزر 
این است که کشورهای حاشیه خزر از این منبع استفاده 
می کنند و ما هم به همان نسبت حق بهره برداری از این 
دریا را داریم و مسائلی از این دست که از طرف منتقدان 
مطرح می شود، سبب می شود ما خودمان را تحریم کنیم 
و به دیگران اجازه برداشت بیشتر بدهیم. طرح انتقال آب 
از دریای خزر بحث جدیدی نیست و از قبل از انقلاب این 
طرح مطرح بوده و مختص یکی دو دولت قبل نیســت؛ 
حتی در دوران مرحوم  هاشمی هم در مورد آن بحث هایی 
صورت گرفت. سمنان ششمین استان پهناور کشور است 
و همین رتبه را در زمینه معادن هم در کشور دارد. همه 
زمین های این استان شور نیست بلکه زمین های خوبی 
برای کشاورزی وجود دارد، درحالی  که این آب قرار نیست 
در بخش کشاورزی مورد استفاده قرار بگیرد، بلکه برای 
شرب و بخش صنعتی است که از کل آب مورد نیاز استان 
سهم 10درصدی دارد. نکته دیگری که باید به آن اشاره 
کرد و گویا از نظر منتقدان طرح دور مانده، این است که 
بسیاری از بیکاران اســتان های مازندران و گلستان در 
بخش های صنعتی سمنان مشــغول به کارند و اجرایی  
شدن این طرح می تواند به اشتغال کمک کند؛ اشتغال 
سمنان و اســتان های همجوار آن همچون مازندران و 

گلستان.
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